



CONFERENZA DELLE REGIONI  
E DELLE PROVINCE AUTONOME  
IL SEGRETARIO GENERALE

Prot.n. 3708/C3UE-AE

Comunicazione trasmessa solo via posta  
elettronica - sostituisce l'originale  
ai sensi dell'art.47 del D.lgs. 82/2005

Roma, 8 agosto 2018

Ai Signori Presidenti delle Regioni e  
delle Province autonome

e p. c. Ai Signori Referenti della  
Conferenza

LORO SEDI

Gentile Presidente,

Le allego la nota del Presidente del Congresso dei Poteri locali e Regionali del Consiglio d'Europa (CPLRE), concernente l'invito a partecipare ai lavori delle due sessioni plenarie del Congresso a giovani delegati dei paesi membri che posseggano i requisiti previsti nel bando allegato alla nota.

La pregherei, di favorire la diffusione del bando nella Sua Regione o Provincia autonoma per consentire la partecipazione ai giovani interessati.

**La scadenza per inviare candidatura al CPLRE è il 17 settembre 2018.**

Le eventuali candidature, da **formulare compilando il modulo on-line** reperibile al seguente link:

[http://a.cs.coe.int/team81/congress\\_form/Inscriptions/Call\\_for\\_application\\_s\\_2019.aspx](http://a.cs.coe.int/team81/congress_form/Inscriptions/Call_for_application_s_2019.aspx) dovranno essere inviate oltre che all'indirizzo di posta elettronica ivi specificato, per conoscenza, al segretariato della delegazione italiana ([segretariato@aiccre.it](mailto:segretariato@aiccre.it))

Con i migliori saluti.

Marina Principe

Allegato: c.s.

20 June 2018

**Call for applications for young people to take part in the  
2019 edition of the Congress of Local and Regional Authorities'  
"Rejuvenating politics" initiative**

As part of its "Rejuvenating politics" initiative the Congress of Local and Regional Authorities of the Council of Europe will invite one young person per member State to:

- come to Strasbourg (France) to take an active part, as a youth delegate, in its 36th (2-4 April) and 37th (29-31 October) sessions
- develop their own grass-roots project back home (under the Congress' aegis)

APPLICANTS	CONTACT
The deadline for submitting completed applications to the Congress of the Council of Europe is 17 September 2018, at the latest <u><a href="#">ONLINE APPLICATION</a></u>	Dolores Ríos Turón Head of the Table Office Congress of Local and Regional Authorities E-mail: <a href="mailto:congress.youth@coe.int">congress.youth@coe.int</a>

### What is the Congress?

The Congress is a pan-European political assembly, its 648 members hold elective office (they may be regional or municipal councillors, mayors or presidents of regional authorities) and represent over 200,000 authorities in 47 European States. Its role is to promote local and regional democracy, improve local and regional governance and strengthen authorities' self-government. It meets in session twice a year.

Like other political assemblies, such as national parliaments or local/regional councils, the sessions are formal gatherings where the Congress members examine reports, hold thematic debates and adopt recommendations.

To learn more about the Congress, please see [link1](#).

### The Congress and youth participation

Since October 2014, the Congress has invited young people from different backgrounds – youth activists, youth workers, students, young politicians – to take part in its sessions, to have their say in the debates and to exchange with Congress members on the issues on the agenda.

Since 2016, as an integral part of their participation, youth delegates have been required to develop their own projects at local and regional level in between the sessions.

To learn more about youth delegates in the Congress please see [link2](#).

To learn more about how the Congress sees the participation of young people at local level please see [link3](#).

## Participating in the Congress' work for one year

Being a youth delegate for a year is a unique opportunity to gain international experience, become a part of a diverse group of young activists, network and make an impact by stimulating the debates from a youth perspective thereby highlighting and strengthening the Congress' commitment to youth empowerment.

### 1. *Participating as a youth delegate in the sessions*

The youth delegates will sit in the hemicycle alongside the Congress members for both sessions. A one-day preparatory session, run according to non-formal education principles and a welcome evening will be organised prior to each session. **Youth delegates must commit to taking part in the whole of the two 2019 sessions: from 31 March and 27 October (18.00) until the debriefing sessions on 4 April and 31 October (17.00).** An optional farewell evening will be organised on 4 April and 31 October.

### 2. *Developing and implementing projects between the sessions*

Furthermore, between March and October, youth delegates will remain involved in the work of the Congress. They will be required to develop a local or regional project related to the Congress' priorities or to the session themes for 2019. For this, they will have the support of the trainers in the form of mentoring sessions to develop and assess their ideas. While the Congress will not provide funding for project development, it will provide youth delegates with an introduction letter to act as a visiting card in their dealings with local or regional authorities and may provide information material. There may also be possibilities for some of the youth delegates to participate in other events organised by the Congress outside Strasbourg such as its committee meetings, seminars or conferences.

## Aims and objectives

By inviting a number of young people to take an active part in its 36th and 37th sessions the Congress aims to give young people an opportunity to express their opinions about all the issues being discussed directly to the local and regional elected representatives.

The specific objectives are to:

- involve young people directly in all aspects of the Congress' work;
- make young people aware about the Congress' work and the tools it has developed to support youth participation;
- discuss with young people how local and regional youth participation can be boosted;
- bring the youth perspective to all thematic debates within the Congress;
- motivate the youth delegates to multiply the information and experience acquired during the sessions on their return home in particular through the development and implementation of their own projects at local and regional levels;
- share information about existing models of youth-led structures and motivate young people to spread the word about the Congress' work;
- promote co-operation between members of the Congress and youth delegates;
- show national delegations the importance of officially including more young people as members.

## Programme

The entire youth delegate programme is compulsory, youth delegates who do not take part in one or more of these aspects will be replaced by their national substitute delegate.

Compulsory activities include:

- participation in online preparation with the trainers prior to each session;
- full attendance during both sessions (which included the preparation day on the eve of each session and the evaluation meeting on the last afternoon of each session);
- availability to hold several Skype meetings (April – September) with trainers to prepare the youth project;
- implementation of the project between April 2019 and mid-September 2019.

## Profile of participants

The youth delegates should meet the following criteria:

- be open, committed and motivated to develop and strengthen dialogue between young people and elected representatives at local/regional level;
- be between 18 and 30 years old;
- have been resident in one of the Council of Europe member States for a minimum of five years and live in the country which they will represent for the duration of their participation;<sup>1</sup>
- be active in youth work at local and regional levels;
- be available to engage in the whole of the activity including the preparation of grass-roots projects;
- have an interest in actively participating in policy making at local and/or regional levels;
- be able to multiply the information obtained during the session on their return home;
- speak English fluently.<sup>2</sup>

## Application procedure and selection of participants

Those wishing to apply to take part in the 36th and 37th Congress sessions must do so by means of the application form enclosed. **Participation in only one session is not possible.**

Applicants must also submit a short video, via YouTube, of no more than 30 seconds, to support their application. The link to the video (title should contain only the applicant's name and country) should be sent together with the application.

The deadline for submitting completed applications is **17 September 2018**.

The youth delegates will be selected by a selection panel which includes the Congress' Spokesperson on Youth, the youth trainers and two members of the Council of Europe's Advisory Council on Youth. The panel will ensure that the selected applicants represent a balanced group with regard to gender, cultural background and experience.

Applicants will be informed of the results of the selection procedure by **November 2018**.

## Travel, subsistence and accommodation

The youth delegates' travel and subsistence expenses will be covered by the Congress of Local and Regional Authorities according to the Council of Europe's rules.

Accommodation will be provided and paid for by the organisers, in single-occupancy or shared rooms according to availability. The organisers cannot cover the cost of accommodation elsewhere.

---

<sup>1</sup> In line with the provisions of the Convention on the Participation of Foreigners in Public Life at Local Level (CETS No. 144).

<sup>2</sup> During the non-formal sessions organised alongside the official debates and committee meetings, the working language will be English.

20 juin 2018

**Appel à candidatures à l'intention des jeunes pour participer  
à l'édition 2019 de l'initiative du Congrès des pouvoirs locaux et régionaux  
« Rajeunir la politique »**

Dans le cadre de son initiative « Rajeunir la politique », le Congrès des pouvoirs locaux et régionaux du Conseil de l'Europe invitera un jeune par État membre à :

- venir à Strasbourg (France) pour participer activement, en tant que délégué jeune, à ses 36<sup>e</sup> (2-4 avril) et 37<sup>e</sup> (29-31 octobre) sessions
- développer son propre projet local de retour dans son pays (sous l'égide du Congrès)

CANDIDATURES	CONTACT
Vos candidatures doivent être adressées au Congrès du Conseil de l'Europe via le formulaire en ligne le 17 septembre 2018 au plus tard. <a href="#">FORMULAIRE EN LIGNE</a>	Dolores Ríos Turón Chef du Service de la Séance Congrès des pouvoirs locaux et régionaux E-mail : <a href="mailto:congress.youth@coe.int">congress.youth@coe.int</a>

### Qu'est-ce que le Congrès ?

Le Congrès est une assemblée politique paneuropéenne composée de 648 élus (qui peuvent être des conseillers régionaux ou municipaux, des maires ou des présidents de région) représentant plus de 200 000 collectivités de 47 États européens. Il a pour mission de promouvoir la démocratie territoriale, d'améliorer la gouvernance locale et régionale et de renforcer l'autonomie des collectivités. Il se réunit en session deux fois par an.

Comme pour d'autres assemblées politiques, telles que les parlements nationaux ou les conseils locaux/régionaux, les sessions du Congrès sont des réunions formelles lors desquelles ses membres examinent des rapports, tiennent des débats thématiques et adoptent des recommandations.

Pour en savoir plus sur le Congrès, voir [lien 1](#).

### Le Congrès et la participation des jeunes

Depuis octobre 2014, le Congrès invite des jeunes venus d'horizons différents – militants de jeunesse, travailleurs de jeunesse, étudiants, jeunes responsables politiques – à participer à ses sessions, à donner leur point de vue au cours des débats et à avoir un échange avec les membres du Congrès sur les questions inscrites à l'ordre du jour.

Depuis 2016, dans le cadre de sa participation, il est demandé à chaque délégué jeune de développer son propre projet au niveau local et régional entre les sessions.

Pour en savoir plus sur les délégués jeunes et le Congrès, voir [lien 2](#).

Sur la vision du Congrès concernant la participation des jeunes au niveau local, voir [lien 3](#).

## Participer aux travaux du Congrès pendant un an

Le fait d'être délégué jeune pendant un an offre une occasion unique d'acquérir une expérience internationale, de rejoindre un groupe diversifié de jeunes militants, de constituer un réseau et d'avoir un impact en stimulant les débats sous l'angle de la jeunesse et en contribuant ainsi à souligner et renforcer l'engagement du Congrès en faveur du développement des capacités des jeunes.

### 1. Participer aux sessions en tant que délégué jeune

Les délégués jeunes siègent dans l'hémicycle, avec les membres du Congrès, lors des deux sessions. Une réunion de préparation d'une journée, conduite selon les principes de l'éducation non formelle, et une soirée de bienvenue seront organisées avant chaque session. **Les délégués jeunes doivent s'engager à participer à la totalité des deux sessions de 2019 : du 31 mars et du 27 octobre (18h00) jusqu'aux réunions de débriefing des 4 avril et 31 octobre (17h00).** Une soirée de clôture facultative sera organisée les 4 avril et 31 octobre.

### 2. Développer et mettre en œuvre des projets entre les sessions

De plus, entre mars et octobre, les délégués jeunes continueront de participer aux travaux du Congrès. Ils seront tenus de développer un projet local ou régional en lien avec les priorités du Congrès ou avec les thèmes des sessions de 2019. À cette fin, ils bénéficieront de l'aide de formateurs sous la forme de sessions d'accompagnement qui leur permettront de développer et d'évaluer leurs idées. Le Congrès ne financera pas le développement des projets, mais il fournira aux délégués jeunes une lettre d'introduction qui leur servira de carte de visite dans leurs relations avec les collectivités locales et régionales, et il pourra aussi leur fournir des documents d'information. Certains délégués jeunes pourront aussi participer à d'autres événements organisés par le Congrès hors de Strasbourg, comme des réunions de ses commissions, des séminaires ou des conférences.

## Buts et objectifs

En invitant des jeunes à participer activement à ses 36<sup>e</sup> et 37<sup>e</sup> sessions, le Congrès vise à leur permettre de donner directement aux élus locaux et régionaux leur avis sur toutes les questions examinées.

Les objectifs spécifiques sont les suivants :

- associer les jeunes directement à tous les aspects des travaux du Congrès ;
- faire connaître aux jeunes les travaux du Congrès et les outils qu'il a développés pour soutenir leur participation ;
- débattre avec des jeunes de la manière de stimuler leur participation aux niveaux local et régional ;
- intégrer une perspective de jeunesse dans tous les débats thématiques du Congrès ;
- motiver les délégués jeunes pour que, de retour chez eux, ils diffusent les informations et l'expérience acquises pendant les sessions, en particulier en développant et mettant en œuvre leurs propres projets aux niveaux local et régional ;
- partager des informations sur les modèles existants en matière de structures dirigées par des jeunes et motiver les jeunes pour qu'ils fassent connaître les travaux du Congrès ;
- promouvoir la coopération entre les membres du Congrès et les délégués jeunes ;
- montrer aux délégations nationales l'importance d'inclure officiellement davantage de jeunes parmi leurs membres.

## Programme

La présence des jeunes délégués à l'intégralité du programme est obligatoire. En cas d'absence à l'un des éléments du programme, les délégués seront remplacés par leur suppléant national.

Les activités obligatoires sont :

- la participation à la préparation en ligne avec les formateurs avant chaque session ;
- la présence pendant l'intégralité des deux sessions (y compris la journée de préparation à la veille de chaque session et la réunion d'évaluation le dernier après-midi de chaque session) ;
- la disponibilité pour plusieurs réunions par Skype (avril – septembre) avec les formateurs en vue de préparer le projet de jeunesse ;

- la mise en œuvre du projet entre avril 2019 et mi-septembre 2019.

### **Profil des participants**

Les délégués jeunes réuniront les critères suivants :

- être ouverts, volontaires et motivés pour développer et renforcer le dialogue entre les jeunes et les élus locaux/régionaux ;
- être âgés de 18 à 30 ans ;
- résider dans un État membre du Conseil de l'Europe depuis au moins cinq ans et vivre dans le pays qu'ils représenteront pendant la durée de leur participation<sup>1</sup> ;
- être actifs dans le domaine des travaux de jeunesse aux niveaux local et régional ;
- être disponibles pour participer à la **totalité** de l'activité, y compris la préparation des projets locaux ;
- souhaiter participer activement à l'élaboration de politiques aux niveaux local et/ou régional ;
- être capables, de retour dans leur pays, de diffuser les informations obtenues pendant les sessions ;
- parler couramment l'anglais<sup>2</sup>.

### **Procédure de candidature et sélection des participants**

Les jeunes souhaitant se porter candidats pour participer aux 36<sup>e</sup> et 37<sup>e</sup> sessions du Congrès doivent le faire au moyen du formulaire de candidature ci-joint. La participation à une seule session n'est pas possible.

Les candidats doivent également soumettre une courte vidéo, via YouTube, d'une durée maximale de 30 secondes, pour appuyer leur demande. Le lien vers la vidéo (le titre doit contenir uniquement le nom du candidat et son pays) doit être envoyé avec la candidature.

La date limite pour soumettre les candidatures est fixée au **17 septembre 2018**.

Les candidatures seront examinées par un jury composé du Porte-parole du Congrès sur les jeunes, des formateurs de jeunesse et de deux membres du Conseil consultatif du Conseil de l'Europe pour la jeunesse. Le jury veillera à ce que les candidats sélectionnés constituent un groupe équilibré du point de vue du genre, de l'origine culturelle et de l'expérience.

Les candidats seront informés des résultats de la procédure de sélection au plus tard en **novembre 2018**.

### **Voyage, séjour et hébergement**

Les frais de voyage et de séjour seront pris en charge par le Congrès des pouvoirs locaux et régionaux conformément au règlement du Conseil de l'Europe.

L'hébergement sera assuré et pris en charge par les organisateurs, en chambre individuelle ou partagée selon les disponibilités. Les organisateurs ne peuvent pas prendre en charge un hébergement dans un lieu autre.

---

<sup>1</sup> Conformément aux dispositions de la Convention sur la participation des étrangers à la vie publique au niveau local (STCE n° 144).

<sup>2</sup> Lors des sessions non formelles organisées en marge des débats officiels et des réunions de commission, la langue de travail sera l'anglais.